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ORG.0012.1.6.2024 

Protokół nr 2/24 

z posiedzenia Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Buczkowice, 

które odbyło się 18 czerwca 2024 r.  

w budynku Urzędu Gminy Buczkowice 

Obecni na posiedzeniu: 

 radni, członkowie Komisji Rewizyjnej: Jerzy Jakubiec, Janusz Matlak, Zdzisław 

Świerczek, Magdalena Wrona, Roman Wrona, 

 Pani Małgorzata Duraj, pracownik Urzędu Gminy zajmujący się zarządzeniem 

kryzysowym, 

 Pan Stanisław Górny, podinspektor ds. obsługi OSP, 

 protokolant: Ewa Matera, starszy inspektor. 

 

Porządek posiedzenia: 

1. Otwarcie posiedzenia.  
2. Analiza planu zarządzania kryzysowego w gminie Buczkowice. 
3. Sprawy bieżące, wolne wnioski. 
4. Zamknięcie posiedzenia. 

 

Ad 1. Otwarcie posiedzenia. 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej, Radny Zdzisław Świerczek otworzył posiedzenie Komisji 

o godz. 9.00 i stwierdził jego prawomocność.  

W momencie otwarcia posiedzenia obecnych było pięciu członków Komisji. 

Ad 2. Analiza planu zarządzania kryzysowego w gminie Buczkowice. 

Pani Duraj omówiła: 

 podstawowe zagadnienia regulowane przez ustawę o zarządzaniu kryzysowym 
(definicja, fazy, zadania wójta, gminny plan zarządzania kryzysowego, finansowanie), 

 przekazała, że rezerwa celowa na zarządzanie kryzysowe w budżecie gminy na rok 
2024 wynosi 160 tys. zł, 

 gminny plan zarządzania kryzysowego podlega aktualizacji nie rzadziej niż raz na dwa 
lata – aktualnie jest opiniowany w Starostwie Powiatowym, 

 w 2022 r., wraz z wejściem w życie ustawy o obronie Ojczyzny, uchylone zostały 
przepisy o obronie cywilnej - czekamy na ustawę o ochronie ludności i obronie 
cywilnej - jej projekt znajduje się w uzgodnieniach, 

oraz przekazała, że na terenie gminy nie ma schronów i nigdy ich nie było, mamy miejsca 

doraźnego ukrycia (w latach 90. była przeprowadzona inwentaryzacja, wykazywało się je 
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w podpiwniczonych budynkach prywatnych, na przełomie 2022 i 2023 roku PSP wytypowała 

miejsca ukrycia w szatniach wszystkich szkół gminnych i przedszkola w Buczkowicach). 

Pan Górny powiedział, że: 

 na stronie PSP jest aplikacja, w której można znaleźć miejsca tymczasowego ukrycia, 

 prócz placówek oświatowych na terenie gminy do zorganizowania tych miejsc 
wytypowano również Dom Ludowy w Rybarzowicach i remizy w poszczególnych 
miejscowościach, 

 miejsce tymczasowego ukrycia powinno zapewniać dostęp do toalety, wentylację 
i możliwość ewentualnego zasilania zewnętrznym źródłem energii (dla utrzymania 
pracy pomp celem ogrzewania budynku gdyby prąd został wyłączony na 24-48 godzin) 
- wójt z gminnym zespołem reagowania podjął działania aby wyposażyć szkoły 
i przedszkole w Buczkowicach w zewnętrzne gniazda do podpięcia agregatu 
dostarczonego przez OSP, co zostało wykonane. 

Radny Świerczek zapytał czy szkoły nie mają agregatów na wyposażeniu. 

Pan Górny odpowiedział przecząco, wyjaśniając, że posiadanie agregatu wiąże się z jego 

utrzymywaniem, w tym regularnym odpalaniem, a urządzenie takie jest na wyposażeniu 

jednostek OSP we wszystkich miejscowościach. 

Radna Wrona zapytała iloma agregatami dysponują jednostki OSP. 

Pan Górny powiedział, że są na każdym samochodzie (nawet 3 sztuki na jednostkę). 

Radny Jakubiec zapytał czy przy wyznaczaniu miejsc ukrycia były brane pod uwagę kościoły. 

Pan Górny odpowiedział przecząco. 

Radny Jakubiec powiedział, ze kościół w Godziszce jest podpiwniczony. 

Radna Wrona dodała, że kościół w Kalnej również – i zapytała o „stare GS-y” i piekarnie. 

Pan Górny powiedział, że budynki te nie są własnością gminy – można z nich korzystać dla 

własnych potrzeb. 

Radny Wrona zauważył, że piwnice są również w starszych prywatnych domach. 

Radna Wrona zapytała czy jednostki OSP byłyby w stanie zabezpieczyć swoje potrzeby 

i podpiąć agregaty do szkół i przedszkoli gdyby zaszła taka potrzeba. 

Pan Górny powiedział, że dysponują tym co mają na samochodach oraz przedstawił zasady 

działania agregatu w Urzędzie Gminy (pełna automatyka). 

Radna Wrona powiedziała, że – reasumując – szkoły mają miejsca gdzie można wpiąć agregat, 

jednak nie mają na stanie tych urządzeń. 

Pan Górny powiedział, że w placówkach musiałyby być również specjalne miejsca na 

przetrzymywanie tego agregatu. 

Radny Wrona zauważył, że przedszkole w Buczkowicach jest regularnie zalewane więc 

znalezienie tam takiego miejsca byłoby problemem. 
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Pan Górny wyraził opinię, że agregaty na stanie OSP są najpraktyczniejszym rozwiązaniem. 

Radny Świerczek zapytał kto jest w gminnym zespole reagowania kryzysowego. 

Pani Duraj powiedziała, że pracownicy Urzędu. 

Pan Górny dodał, że nie jest to zamknięta grupa – szefem jest wójt, on i Pani Duraj są 

w składzie – zależnie od sytuacji w pracy zespołu uczestniczą różne osoby (np. przy powodzi 

„budownictwo” i „ochrona środowiska”, przy pożarze budynków mieszkalnych włącza się 

GOPS). 

Radny Jakubiec powiedział, że wszystkie obiekty, w których są miejsca ukrycia, znajdują się 

blisko jednostek OSP więc w razie potrzeby bardzo szybko będą mogły one zareagować. 

Radna Wrona wyraziła opinię, że na stanie OSP powinien być agregat dedykowany do 

przedszkola/szkoły, a pozostałe do dyspozycji jednostki. 

Pan Górny wyjaśnił, że w OSP nie ma rzeczy dedykowanych, ponieważ nie można wycofać 

samochodu z akcji celem przekierowania go do zasilania szkoły w energię. 

Radna Wrona powiedziała, że zastanawia się czy te miejsca schronienia byłyby w stanie 

pomieścić choćby dzieci ze szkoły. 

Pani Duraj odpowiedziała przecząco, wyjaśniając, że np. miejsce w szkole w Buczkowicach jest 

wyliczone na ok. 250 osób. 

Radny Wrona zapytał ile kosztuje porządny agregat. 

Radna Wrona zapytała jaki jest koszt jego serwisowania. 

Pan Górny wyjaśnił, że agregaty w OSP serwisują strażacy, w Urzędzie Gminy jest firma – 

gdybyśmy chcieli myśleć przyszłościowo to należałoby kupić agregaty 3-fazowe (umożliwiłyby 

działanie kotła, wentylatora i co najmniej dwóch świateł w piwnicy), co wiąże się z wydatkiem 

ok. 10 tys. zł. Pan Górny dodał, że takie urządzenie waży ok. 150 kg i musi być odpalane 

w bezpiecznym miejscu – by spaliny nie szkodziły ludziom i nie zniszczyły elewacji – trzeba je 

odpalić co najmniej raz w miesiącu i pozostawić włączone przynajmniej na 45 minut – przy 

założeniu że serwisowałby go pracownik szkoły dodatkowe koszty dotyczyć będą wymiany 

olejów, filtrów i zakupu paliwa. 

Radny Świerczek zapytał czy nie da się przechowywać agregatu poza budynkiem. 

Radny Matlak powiedział, że da się pod warunkiem odpowiedniego zabezpieczenia. 

Pan Górny wyjaśnił, że: 

 zabezpieczanie się na różne okazje jest dobre, jednak wszystko to wiąże się 
z ponoszeniem kosztów,  

 zadaniem gminnego zespołu reagowania kryzysowego jest zaplanowanie działań 
w sytuacjach kryzysowych, które mogą wystąpić najczęściej, stosuje się więc hierarchię 
zdarzeń – u nas najbardziej prawdopodobna jest powódź, huragan czy pożar – 
zależenie od sytuacji potrzebne są tutaj koparki, piasek, zwyżki, urządzenia gaśnicze 
itp. - wiemy w jaki sposób zadziałać w takiej sytuacji, 
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 to, że nie będzie zasilania energetycznego przez czas wymagający uruchomienia 
agregatu w szkole jest bardzo mało prawdopodobne - dzisiaj wchodzimy 
w rzeczywistość zagrożenia wojną i jeżeli mówimy o takiej sytuacji to możemy nawet 
nie zdążyć wyciągnąć tego agregatu, 

 przygotowanie do ewentualnej wojny nie jest możliwe działaniami gminy – tutaj 
potrzebne są działania odgórne (w tym oczekiwana ustawa o ochronie ludności). 

Radna Wrona zapytała czy jako społeczność gminna możemy coś na dzisiaj zorganizować. 

Pani Duraj powiedziała, że cały czas organizujemy – przy małych kryzysach działamy głównie 

przez OSP. 

Radna Wrona powiedziała, że w momencie kryzysu zawiaduje wójt – i zapytała co z resztą 

ludzi, gdy w piwnicy szkoły będzie już 250 dzieci. 

Pani Duraj zapytał jakiego rodzaju kryzysowa sytuacja miałaby to być. 

Radna Wrona powiedziała, że skażenie chemiczne. 

Pani Duraj wyjaśniła, że wówczas należy uszczelnić domy i pozostać w nich. 

Radny Matlak powiedział, że przy tego typu zagrożeniach lepie pozostawać w rozproszeniu niż 

zbierać się w dużych grupach. 

Radna Wrona zapytała co z dostawą wody czy szpitalem polowym. 

Pani Duraj wyjaśniła, że na terenie powiatu decyzją wojewody zostały wyznaczone zastępcze 

miejsca szpitalne do uruchomienia w sytuacji kryzysowej (nie każda gmina ma warunki do ich 

zorganizowania - nam zapewnia to Szczyrk dzięki dużej ilości hoteli, które można 

przystosować do tego celu). 

Radny Świerczek zapytał czy jest teraz w szkołach przysposobienie obronne i wyraził opinię, że 

ludzie mogliby sami zaopatrzyć się w najpotrzebniejsze rzeczy, tylko muszą wiedzieć co to ma 

być. 

Radny Jakubiec powiedział, że w szkołach nie ma takiego przedmiotu, ale podobno ma znów 

być wprowadzony. 

Pani Duraj powiedziała, że w aktualnej ustawie o obronie Ojczyzny nie ma tego zapisu. 

Radna Wrona zapytała czy jest szansa, że w październiku wejdzie w życie ustawa o ochronie 

ludności i obronie cywilnej. 

Pani Duraj powiedziała, że prace nad tą ustawą trwają już wiele lat i trudno powiedzieć, kiedy 

zostanie ona uchwalona. 

Pan Górny dodał, że dobrze, że po drodze powstały chociaż ustawa o OSP i o obronie 

Ojczyzny, bo coś zostało uregulowane, jednak ustawa o ochronie ludności musi to wszystko 

„pospinać”. 

Radna Wrona wyraziła opinię, że OSP to za mało. 

Pani Duraj powiedziała, że w projekcie ustawy przewiduje się więcej podmiotów. 
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Radny Świerczek zapytał jak ma to być finansowane. 

Pan Górny powiedział, że ma być na to przeznaczone 0,3% PKB i dodał, że w przeszłości, gdy 

istniał powszechny obowiązek służby wojskowej sytuacja wyglądała trochę inaczej bo wszyscy 

mieli karty mobilizacyjne do wojska lub OC. 

Radna Wrona wyraziła opinię, że młodzi mężczyźni chętnie nauczyliby się np. strzelać. 

Pani Duraj powiedziała, że w Bielsku-Białej jest strzelnica, poza tym można zapisać się do 

Wojsk Obrony Terytorialnej – my jako gmina musimy mieć podstawę do wszelkiej tego typu 

działalności, a na ten moment nie mamy. 

Radny Świerczek zapytał czy w OSP są robione jakieś szkolenia tego typu. 

Pan Górny powiedział, że dzieci w Młodzieżowych Drużynach Pożarniczych dużo umieją, 

a w szkołach strażacy przeprowadzają ćwiczenia ewakuacyjne.  

Radna Wrona zapytała czy OSP borykają się z problemami kadrowymi. 

Pan Górny przekazał, że jest coraz mniej chętnych. 

Radna Wrona zapytała czy warto lobbować by zapisywali się do nich nowi członkowie. 

Pan Górny powiedział, że chodzi nie o sam zapis, a bardziej o to by pozostali i brali udział 

w akcjach (z ludzi którzy się zapisują zostaje jakieś 10% do podziału bojowego) oraz podkreślił 

bardzo dobrą współpracę jednostek OSP z gminą (nie wszędzie tak jest). 

Pani Duraj dodała, że dużo zależy od przychylnego podejścia i możliwości pracodawcy. 

Radny Matlak powiedział, że problemy w tym zakresie rozwiązałyby profity dla pracodawcy za 

zatrudnianie strażaków ratowników. 

Radna Wrona zapytała czy jest jakiś pomysł w gminie na lepsze zorganizowanie miejsc ukrycia. 

Pani Duraj powiedziała, że na dzisiaj jedyną możliwością jest inwentaryzacja piwnic 

w budynkach prywatnych. 

Radny Jakubiec zapytał czy wiemy ilu mamy w gminie członków WOT. 

Pani Duraj odpowiedziała przecząco. 

Radny Świerczek zaproponował by gdy wyklaruje się coś z ustawą o ochronie ludności (…) 

omówić ten temat w szerszym gronie na Komisji Oświaty (…) i poprosił Panią Duraj i Pana 

Górnego o przekazanie radnym informacji o zmianach w tym zakresie. 

Ad 3. Sprawy bieżące, wolne wnioski. 

Nie zgłoszono. 

Ad 4. Zamknięcie posiedzenia. 

Przewodniczący Komisji zamknął posiedzenie o godz. 10.55. 

Na tym protokół zakończono. 
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Protokół podpisano w dniu 28 sierpnia 2024 r. 

 

Radny Zdzisław Świerczek:  …………………………………….. 

 

Radny Janusz Matlak  …………………………………….. 

 

Radny Jerzy Jakubiec  …………………………………….. 

 

Radna Magdalena Wrona: …………………………………….. 

 

Radny Roman Wrona   …………………………………….. 

 

 

Wójt Gminy, Pan Jerzy Kanik …………………………………….. 

 

Protokołowała: Ewa Matera  

 

 

 

 


